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В статье рассматриваются инструменты адвоката для выражения своего профессионального мне-
ния в рамках дела, в котором он оказывает юридическую помощь, в частности возражения на действия 
председательствующего в порядке ч. 3 ст. 243 УПК РФ. Рассмотрены зарубежный опыт защиты права 
адвоката на выражение мнения (на примере Германии) и основные подходы Европейского Суда по 
правам человека к определению пределов допустимой критики от имени адвоката. 
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Th e article discusses the tools of a lawyer to express his professional opinion in a case in which he 
provides legal assistance, in particular, objections objection to acting of presiding judge under paragraph 3 
article 243 of the Code of Criminal Procedure. Th e foreign experience of protection of the advocate’s right to 
express an opinion (on the example of Germany) and the basic approaches of the European Court of Human 
Rights to determination of limits of admissible criticism on behalf of the advocate are considered.
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